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Wat is migraine? 
Migraine is hoofdpijn die in aanvallen 
komt. De hoofdpijn komt plotseling op, 
soms midden in de nacht zodat u er wak-
ker van wordt. De pijn zit meestal aan 
één kant van uw hoofd. De pijn is hevig 
of bonzend. Door inspanning wordt de 
pijn erger. De aanval gaat vaak gepaard 
met misselijkheid en overgeven. Fel licht 
en hard geluid worden vaak slecht ver-
dragen. Een half uur tot een uur voor de 
aanval kunt u schitteringen, flitsen of 
golvende beelden zien. Misschien heeft 
u tijdelijk een doof gevoel, tintelingen, 
of minder kracht aan één kant van uw 
lichaam. Ook spreken kan even moeite 
kosten. Een aanval kan 4 tot 72 uur du-
ren, maar is meestal binnen één dag over. 
Sommigen hebben slechts af en toe een 
migraine-aanval; anderen hebben er re-
gelmatig last van.

Wat veroorzaakt migraine? 
Migraine ontstaat doordat de samenwer-
king tussen bloedvaten en zenuwbanen 
in de hersenen tijdelijk verstoord raakt. 
Aanleg speelt hierbij een rol. Waarom 
de een zelden een aanval heeft en de an-
der heel vaak is niet bekend. Bij vrou-
wen komt het vaker voor dan bij manen. 
Meestal begint migraine tussen het 10e 
en 30e jaar.
Vaak is er geen duidelijke aanleiding. 
Soms ontstaat een aanval na lang uit-
slapen, of juist te kort slapen, een nacht-
dienst, na vasten of na stress. Vrouwelijke 

hormonen hebben invloed op de migraine. 
Sommige vrouwen krijgen steeds mi-
graine rond de menstruatie. Bij gebruik 
van de anticonceptiepil kan de migraine 
verergeren of juist verminderen. Tijdens 
de zwangerschap kunnen de klachten 
verminderen. Na de overgang blijkt de 
migraine bij een kwart van de vrouwen 
te verminderen. Bij de helft verandert er 
niets, bij een kwart neemt de migraine 
zelfs toe.
Bepaalde stoffen in voedingsmiddelen 
kunnen de aanvallen uitlokken, bijvoor-
beeld smaakversterker (in Chinese en 
kant- en klaargerechten), sulfiet (in wijn), 
nitraat (in bleekselderij, andijvie, spina-
zie, sla, venkel, koolrabi, spitskool, Chi-
nese kool en rode bieten) en aspartaam 
(kunstmatige zoetstof).

Helpt het als je chocola, citrusvruch-
ten en rode wijn vermijdt? Of is dat 
een fabel?
Er zijn verschillende factoren die een 
aanval kunnen uitlokken. Bijvoorbeeld 
heftige emoties (stress, woede, zorgen, 
verdriet), vermoeidheid, weersverande-
ringen of overmatige inspanning. Ook 
bepaalde voedingssupplementen kun-
nen migraine uitlokken: cafeïne (koffie), 
chocolade, sulfiet (in wijn), alcohol of 
bijvoorbeeld kaas. Het kan per patiënt 
verschillen wat de precieze veroorzaker 
of ‘trigger’ is om een migraine-aanval te 
krijgen. Het is daarom raadzaam om een 
‘hoofdpijndagboek’ bij te houden om zo de 
precieze ‘trigger’ te kunnen achterhalen. 
 
Jeugdmigraine: waarom is daar zo 
weinig over bekend? 
Op zich verschilt jeugdmigraine niet van 
gewone migraine. Deze is vaker tweezij-
dig, de duur is 30 minuten à 48 uur. Het is 
alleen vaak moeilijk om migraine te diag-
nosticeren bij kleine kinderen waardoor 
deze niet altijd opgemerkt wordt.
Kinderen met migraine hebben vaak last 
van slaapwandelen en ook meer last van 
wagenziekte. Migrainepatiënten zijn psy-
chisch niet anders dan andere kinderen, 
maar veelvuldige migraine-aanvallen 
kunnen wel het gedrag beïnvloeden. 
Zelfs baby’s kunnen een migraine-aanval 

hebben (braken, bleek worden). Meestal 
wordt dit niet onderkend en beschouwd 
als darmkrampen.

 Wat is de behandeling? 
Stap 1 in de behandeling van migraine is 
het innemen van een middel tegen bra-
ken, bijvoorbeeld een zetpil. 
Stap 2 is behandeling met normale pijn-
stillers die vrij verkrijgbaar zijn bijvoor-
beeld ibuprofen, naproxen, diclofenac.
Stap 3, indien stap 2 niet of onvoldoende 
effect heeft. Dan kan de huisarts zoge-
noemde migraine-pillen voorschrijven. 
Dit zijn triptanen. De werking van trip-
tanen is drieledig: bloedvatvernauwing, 
remming van zenuwontstekingen en 
remming van prikkeloverdracht van pijn. 
Triptanen zijn in vele toedieningsvor-
men verkrijgbaar Bijvoorbeeld als tablet, 
smelttablet, neusspray, inhalator, zetpil 
of injectie.
Triptanen werken alleen bij migraine (en 
clusterhoofdpijn). Bij andere vormen van 
hoofdpijn zijn ze niet werkzaam.
 
- Deze middelen helpen niet voor de aura 
(fase voordat de hoofdpijn begint). Ver-
der zijn ze in alle andere stadia van de 
aanval werkzaam. Ze kunnen beter niet 
tijdens de aura worden ingenomen om-
dat ze dan al gedeeltelijk uitgewerkt zijn 
wanneer de hoofdpijn begint.
 
- Bij éénderde van de mensen is het trip-
tan al uitgewerkt voordat de hoofdpijn-
aanval voorbij is. Als de hoofdpijn weer 
erger wordt, kunt u een tweede dosis ne-
men.
 
- Wanneer de oorspronkelijke hoeveelheid 
de hoofdpijn helemaal niets vermindert, 
is het meestal niet zinvol een tweede do-
sis te nemen.

Kan je genezen van migraine? 
Nee, je kunt niet genezen van migraine. 
Meestal is het zo dat na het 50e levens-
jaar de frequentie van de aanvallen min-
der wordt. Je groeit er als het ware over-
heen. Ook kan je proberen je levensstijl 
dusdanig aan te passen dat uitlokkende 
factoren worden vermeden.
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Pathologisch liegen

Dergelijke gevallen 
worden over het al-
gemeen omschreven 

als een leugentje om bestwil, 
een leugentje om iemand 
niet te kwetsen of om ergens 
onderuit te komen. We zou-
den kunnen zeggen dat deze 
leugens een sociale functie 
hebben. Bij pathologisch lie-
gen of ziekelijk liegen ligt 
dat anders. 

Pathologisch liegen
Iemand die pathologisch 
liegt is constant geneigd om 
gefantaseerde gebeurtenis-
sen te presenteren als de 
waarheid. Dat kan extreme 
vormen aannemen. Zoals bij 
een man wiens vriendin de 
relatie verbreekt nadat alle 
leugens die hij aan haar en 
haar ouders vertelde uit-
kwamen. Zijn hele leven had 
hij bij elkaar gelogen. Hij 
had geen werk meer, maar 
hield dit voor zijn omgeving 
verborgen en vertelde aan 
zijn partner dat hij een hoge 
functie bekleedde bij een far-
maceutisch bedrijf. In wer-
kelijkheid ging hij elke dag 
rondrijden in zijn auto en 
bleef hij overnachten in ho-
tels om zijn leugens te kun-

nen staven. Om de kosten 
enigszins binnen de perken 
te houden overnachtte hij 
later zelfs in zijn auto. Ook 
had hij zijn vriendin wijsge-
maakt dat zijn ouders in de 
Verenigde Staten woonden 
en daar hoge functies be-
kleedden in de zakenwereld. 

Het voorbeeld illustreert dat 
het leven van de pathologi-
sche leugenaar van leugens 
aan elkaar hangt. Met zijn 
overtuigingskracht en uiter-
lijke schijn van oprechtheid 
en overtuigingskracht weet 
een pathologische leugenaar 
steeds zeer aannemelijke 
verklaringen te geven voor 
de vele gaten en tegenstrij-
digheden in zijn verhalen. 
Deze leugens worden meest-
al herhaald gedurende een 
periode van jaren, waarbij ze 
uitmonden in een levensstijl. 

Pathologische leugenaars 
zijn zich goed bewust van 
hun leugens en zijn niet 
bang dat hun leugens zul-
len uitkomen. Ze zijn er aan 
gewend dat ze met hun ver-
halen wegkomen. Het liegen 
gaat hen gemakkelijk af en 
bezorgt de pathologische 

leugenaar geen vervelend 
gevoel, maar juist een ge-
voel van macht. Zoals een 
pathologische leugenaar het 
verwoordde: “Liegen is een 
machtsmiddel. Met liegen 
kan je de wereld aanpassen, 
vervormen, kneden naar 
jouw wens. Dat werkt ver-
slavend.”  
Mensen die pathologisch lie-
gen zijn doorgaans heel char-
mant en zijn in staat om met 
veel overtuigingskracht leu-
gens te vertellen. Ze hebben 
vaak een goed geheugen en 
onderhouden veelal opper-
vlakkige contacten, die vaak 
wisselen. Op die manier is 
het gemakkelijker om de 
schijn op te houden. Deson-
danks stapelen zich door de 
jaren heen steeds meer pro-
blemen op in het leven van 

de pathologische leugenaar, 
die door het liegen worden 
veroorzaakt, bijvoorbeeld re-
latieproblemen, problemen 
op het werk, faillissement en 
gedwongen verhuizingen.  

Redenen
De reden waarom mensen 
pathologisch liegen is niet 
eenvoudig aan te geven. De 
één liegt om zich beter voor 
te doen, of interessanter, 
rijker, intelligenter. Vanuit 
onzekerheid of de behoefte 
aan aandacht creëren zij 
met leugens een meer aan-
trekkelijke identiteit. De an-
der liegt puur om er zelf be-
ter van te worden. Bij weer 
een ander kan er sprake 
zijn van een impulscontrole-
stoornis, waardoor hij zijn 
impuls om te liegen moeilijk 

kan beheersen. Daarnaast 
zijn er mensen bij wie een 
persoonlijkheidsstoornis 
aan het pathologisch liegen 
ten grondslag ligt, zoals bij 
een Antisociale Persoonlijk-
heidsstoornis. In dat geval 
ziet betreffende persoon de 
consequenties van het liegen 
niet in. 

Pseudologica Fantastica
Pathologisch liegen en Pseu-
dologica Fantastica worden 
vaak met elkaar verward. In 
tegenstelling tot een patho-
logische leugenaar beseft de 
persoon met Pseudologica 
Fantastica niet dat wat hij 
vertelt niet waar is. Hij be-
leeft zijn verhaal als een 
herinnering die werkelijk 
heeft plaatsgevonden. Een 
voorbeeld van een geval van 

Pseudologica Fantastica is 
een in zijn carrière gefrus-
treerd persoon, die zich in-
beeldde van allerlei vorsten 
en koningen af te stammen. 
Hiervoor zette hij zelfs een 
hele stamboom in elkaar. 
Vaak wijken de herinnerin-
gen enorm af van de werke-
lijkheid en dan kan het zelfs 
voorkomen dat de persoon 
bijvoorbeeld denkt dat hij 
een genie is en talloze boe-
ken geschreven heeft. Pseu-
dologica Fantastica grenst 
aan een waandenkbeeld, 
waarbij iemand in een an-
dere werkelijkheid leeft.  

Pathologisch liegen zit diep 
in het karakter en het ge-
drag  ingesleten. Soms is er 
sprake van een overlap tus-
sen pathologisch liegen en 

Pseudologica Fantastica. Dit 
gebeurt wanneer de schijn-
wereld die de pathologische 
leugenaars hebben opge-
bouwd zolang heeft voort-
geduurd en zo sterk is ge-
worden, dat ze zelf ook niet 
meer weten wat waar is en 
wat niet. Pathologische lie-
gen is met psychotherapie 
te verhelpen, wanneer de cli-
ent zelf ervoor kiest om een 
behandeling aan te gaan. In 
dat initiatief worden zij ech-
ter vaak belemmerd door een 
gebrek aan ziekte-inzicht.

Ieder mens heeft weleens een leugentje verteld. Volwasse-

nen wenden bijvoorbeeld leugens aan om het zichzelf ge-

makkelijker te maken in bepaalde sociale situaties. Zo pakt 

u een boodschap even wat mooier in, omdat u weet dat een 

al te directe uiting van uw mening niet in goede aarde zal 

vallen. En, wanneer de ober in een restaurant vraagt hoe het 

met u gaat, antwoordt u ook ‘goed’, los van hoe u zich voelt.
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